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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 8 maart 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en voortgezet ‘s middags en de volgende morgen, 9 maart,
Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen (alleen Dinsdag),
De Bruijn, Donker (alleen Maandag), Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Staf, (alleen Maandag),
Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Cals en Mansholt).

Voorts is aanwezig bij de punt 2l Staatssecretaris Van den Berge.
Secretaris: J. Middelburg.

- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
b. Militaire attaché’s in Belgrado en Djakarta (Zie notulen MR d.d. 22 Februari 1954, punt 3c.)
Minister Luns heeft met Minister Staf besproken om aan het Nederlandse gezantschap in Belgrado
een militaire attaché te verbinden. Het is mogelijk, dat daartegenover een Zuidslavische militaire
attaché in Den Haag zal komen. Minister Staf deelt in aansluiting hieraan mede, dat in
verschillende gevallen door combinatie van posten een vermindering van het aantal militaire
attaché’s is bereikt, terwijl ook naar een beperking in Canada en Indonesië kan worden gestreefd.
Minister Luns acht een beperking in Canada wel mogelijk, doch onderschrijft de bezwaren van de
Hoge Commissaris tegen beperking in Indonesië.

De Raad gaat accoord met de benoeming van de militaire attaché in Belgrado.
Voorts wordt besloten, dat de Ministers Luns en Staf nog onderling over de kwestie inzake
Indonesië zullen spreken.

c. Verhouding tot Indonesië (Zie notulen 1 Maart 1954, punt 3b. #Zie ook notulen MR 15/3/54,
punt 3b en 22/3/54, punt 3i.)
Minister Donker deelt mede, dat in verband met vertraging in de totstandkoming van de verhoging
van de vergoeding voor verblijfsvergunningen deze vergunningen slechts voor drie maanden zijn
verlengd. Deze technische maatregel is in Indonesië aangegrepen als motief voor
tegenmaatregelen. In verband met een en ander zal de maatregel inzake beperking van de
verblijfsvergunningen tot drie maanden wel worden ingetrokken. Spreker vraagt zich echter af of
gezien de reeks van maatregelen, ook op financieel gebied, niet de tijd gekomen is de
internationale opinie te mobiliseren. Minister Luns antwoordt, dat dit laatste in de Westelijke Unie
gebeurt, terwijl over de monetaire politiek van Indonesië een nota aan verschillende Regeringen is
gezonden. Wat het voorleggen van geschillen aan het Internationale Hof betreft zou Nederland
het met Indonesië eens moeten zijn over het formuleren daarvan. Het Uniehof doet niets, terwijl
het voortbrengen bij de verenigde Naties geen schijn van kans op succes heeft. De Minister-
President merkt op, dat formeel twee dingen mogelijk zijn n.l. het voorleggen van kwesties aan het
Uniehof of aan de Verenigde Naties. Als Nederland een kwestie direct voor het Internationale
Gerechtshof zou brengen, zou het zelf de RTC-afspraken breken. Wat de verenigde Naties betreft
is in de Veiligheidsraad een Russisch veto zeker, terwijl in de Algemene Vergadering een
meerderheid uitgesloten moet worden geacht. Bovendien zou een geschil voor de internationale
opinie een onontwarbare puzzle worden. Wat de kwestie van de gearresteerden in Indonesië
betreft dient men te bedenken, dat in den regel nog de Nederlandse ordonnanties worden
toegepast; onder het Nederlands-Indisch gezag waren nationalisten ook vrijwel rechteloos. Dit
neemt niet weg, dat Nederland het mogelijke moet doen om voor  de rechten der Nederlanders in
Indonesië op te komen.
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Minister Van de Kieft geeft uiting aan zijn bezorgdheid over de economische
ontwikkeling in Indonesië mede in verband met de jongste deviezenmaatregelen. De Minister-
President heeft zich afgevraagd waarom zo haastig een telegram aan onze Hoge Commissaris is
gezonden inzake deze nieuwe deviezenbepalingen, waarbij te kennen wordt gegeven, dat ze niet
onredelijk worden geacht. De Ministers Luns en Van de Kieft delen mede, dat dit telegram zonder
hun voorkennis is verzonden. De Minister-President is van oordeel, dat telegrammen niet met de
namen van Ministers moeten worden ondertekend, als deze niet van hen afkomstig zijn.

d. De kwestie van de Ambonezen (#Zie ook notulen MR 22/3/54, punt 3 f.)
De Minister-President acht het ontoelaatbaar, dat Ir. Manusama zich als een regeerder tot
Ambonezen in Nieuw-Guinea richt. Minister Donker wijst op een telegram van onze Hoge
Commissaris, inzake een protest van de Indonesische Regering tegen het optreden van Ir.
Manusama. Als de Regering tegen Ir. Manusama wil optreden is het mogelijk hem als vreemdeling
te interneren, maar dan staat beroep open op de rechter. De Minister-President merkt op, dat de
politie het vervullen van een spreekbeurt door Ir. Manusama kan verhinderen, zoals vaker met
vreemdelingen gebeurt. Minister Algera meent, dat Ir. Manusama opkomt voor het recht van de
zelfstandigheid van Ambon, dat de Nederlandse Regering erkend heeft. Minister Luns wijst er op,
dat er noch een zelfstandig land is, dat Ambon heet, noch een regering daarover; onze Regering
heeft ook het bestaan van een Republiek der Zuid-Molukken niet erkend.

Minister Van Thiel heeft vernomen, dat Ir. Manusama ook naar Amerika wil gaan.
Op sprekers Departement neemt men het standpunt in, dat men van Ir. Manusama niet te veel
notitie moet nemen.

e. De verdediging van Nieuw-Guinea
Minister Staf herinnert er aan, dat binnenkort een nota over de verdediging van Nieuw-Guinea bij
de Algemene Verdedigingsraad in bespreking zal worden gebracht. Intussen zal men op actie van
Indonesische zijde voorbereid moeten zijn. Er zou een van de nieuwe torpedojagers bestemd
kunnen worden voor Nieuw-Guinea. Intussen zullen afwisselend de Kortenaer en de Piet Hein
(naast een corvet) daar gestationneerd kunnen worden. Minister Kernkamp stelt de vraag of in
buitengewone omstandigheden er voldoende marinestrijdkrachten in Nieuw-Guinea zullen zijn.
Minister Staf antwoordt, dat in tijd van spanning de noodzakelijke marineonderdelen naar Nieuw-
Guinea zullen moeten zijn. De Raad wijdt vervolgens nog een korte bespreking aan enkele
aspecten van deze kwestie.
- - -


